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GLASILO DELOVNIH LJUDI DO BETI. KOMET
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Nova, 
prepotrebna 
pridobitev

Za dan vstaje hrvaškega na
roda bodo v Krstinji v občini 
Vojnič slovesno odprli nov 
konfekcijski obrat Beti, ki bo 
spadal pod tozd Zakanje. V 
tem novem in sodobnem obra
tu bo dobilo delo 130 ljudi iz 
teh nerazvitih krajev v Kordu- 
nu pod Petrovo goro; kot se za

konfekcijski obrat »spodobi«, 
bo velika večina novo zaposle
nih žensk.

Za gradnjo tega obrata — 
celotna naložba velja okoli 650 
milijonov dinarjev — seje Beti 
odločila predvsem zato, ker so 
potrebe po izdelkih iz Betinega 
programa vedno večje, in to 
tako na domačem trgu kot za 
izvoz, v tem obratu bodo delali 
konfekcijske trikotažne izdel
ke. Do sedaj so morali v veliki 
meri iskati kooperante po celi 
Jugoslaviji, to pa je vso zadevo 
podražilo pa tudi kontrola 
kvalitete ni bila zaradi od
daljenosti tako natančna, kot 
bi morala biti.

Poleg tega je občina Vojnič 
med najbolj nerazvitimi obči
nami v Kordunu in na H r
vaškem sploh, delovne sile pa 
je v teh krajih več kot dovolj, 
kar pove tudi podatek, da 
bodo zaposlili okoli 130 ljudi, 
prošenj pa je bilo še enkrat 
toliko.

Beti v celotni naložbi sode
luje s petino svojih sredstev, 
dobro polovico potrebnega 
denarja so dobili kot zelo 
ugoden kredit iz sklada za ne
razvita območja Hršvaške, os
talo pa so bančni in drugi kre
diti. Priučevanje delavk je 
potekalo v tamkajšnji osnovni 
šoli, te dni pa bo stekla že po
skusna proizvodnja.

Gradnja tega obrata, ki me
ri okoli 1.800 m 2, je stekla lani 
jeseni, izvajalec, novomeški 
Pionir, je delo končal v zas
tavljenem roku, in to kljub te
mu da zaradi hude zime skoraj 
štiri mesece niso mogli delati. 
Vsekakor je za naše razmere 
lep dosežek, da bo proizvo
dnja v obratu stekla komaj 
osem mesecev po začetku 
gradnje. Proizvodna dvorana 
pa je grajena tako, da jo je moč 
z majhnimi stroški še enkrat 
povečati.

Povemo naj še, da  je novi 
Betin obrat sorazmerno blizu, 
saj je Krstinja od Metlike od- 

| daljena okoli 75 kilometrov.



ANKETA

Letovanje 
po 
jugoslovansko

Medtem ko je bilo še ne 
toliko let nazaj letovanje na 
morju dosegljivo za (skoraj) 
vsakega Jugoslovana, pa so v 
zadnjem času cene tako  astro
nomske, da marsikdo lahko o 
sinjem Jad ran u  le še sanja. V 
mislih imamo seveda bivanje v 
hotelih ali pri zasebniki, kjer bi 
morala 4-članska družina za 
desetdnevne počitnice odšteti 
okrog 200 tisočakov. Zato  so 
se začeli ljudje mnogo bolj odl
očati za letovanje v tovarni
ških počitniških hišicah, kamp 
prikolicah in če so jih še nekaj 
poletij nazaj morala podjetja 
dobesedno ponujati delavcem, 
da niso ostale v glavni sezoni 
nezasedene, je sedaj prošenj za 
tovrstno počitnikovanje toli
ko, da je težko ustreči željam 
vseh prosilcev. To pa je  že hk
rati eden od odgovorov, ki 
smo ga tokra t v anketi zastavi
li našim delavcem: kako se 
boste znašli na dopustu  ob ta
ko veliki draginji?

mam o komu prepustititi. Tudi 
letos bom o po vsej verjetnosti 
doma.«

M A R TIN  M A TJA ŠIČ , vo
dja kaširnega stroja v tozdu 
Metraža: »Ob današnji dragi
nji je nemogoče, da bi si naša 
4-članska družina privoščila 
dopust na morju. Tudi da bi 
šel na letovanje kam drugam, 
na primer v planine, nisem raz
mišljal, ker nam takoj potem 
manjka denar v družinskem 
proračunu. Tako  gremo poleti 
za dan ali dva v toplice, kajti 
tudi v Kolpi pri Rosalnicah se 
ne upam o kopati zaradi zast
rupljene Krupe. Preveč so nas 
prestrašili z njo. 18 let sem v 
Beti, a se tudi za počitnice v 
Betinem počitniškem dom u ali 
prikolicah nisem prijavil, ker 
imamo dom a kmetijo, ki je ni-

B A R B A R A S L A N C , komi- 
sionar I v skladišču gotovih 
izdelkov: »Ob tako  visokih ce
nah sploh ni mogoče več 
preživeti počitnic ob morju v 
hotelu. Tisti, ki imajo dobro  
plačo, si bodo to še lahko priv
oščili, tujci tudi, neposredni 
delavci pa niti slučajno ne. 
Mogoče bom šla na morje v to
varniško prikolico, kar bi bilo 
dobro  že zaradi otrok. Zap
rosila sem, sedaj pa čakam 
odgovor. Na dan bom o plača
li tisočaka za bivanje, s seboj 
pa bom o vzeli veliko hrane, ki 
jo  pridelamo doma. Drugače 
ne gre. Takšno je sedaj pač 
letovanje po jugoslovansko.«

JO S IP  TAM AŠIČ, skladi
ščnik v skladišču surove preje 
v tozdu Metraža: »Pri tako 
visokih cenah kmalu ne bo 
mogoče letovati ob morju 
nobenemu navadnemu jugo
slovanskemu smrtniku več. Še 
tujci bodo težko prišli, sicer pa 
si že sedaj pripeljejo vse s 
seboj, od šotorov do hrane. 
Jaz  izberem najcenejšo mož
nost in grem na morje k sorod
nikom, mnogi, ki jih nimajo, 
pa morajo ostati doma in 
gredo na Kolpo. Tudi jaz bom 
letos hodil na Kolpo ali pa 
m orda tudi v toplice, čeprav so 
prav tako  drage, za kaj druge
ga pa mi bo zmanjkalo časa.«

E D O  FER K , pregledovalec 
igel v tozdu Metraža: »Vsi 
vemo, da delavci ne morejo 
letovati v hotelih, žalostno pa 
je, da si prav neposredni delav
ci, ki jih je v Jugoslaviji največ, 
tega ne morejo privoščiti. Po 
17 letih službovanja v Beti sem 
šel prvič na dopust v Betin 
počitniški dom v Seči pri 
Portorožu, prej namreč ni bilo 
ne časa ne denarja. Všeč mi je 
bilo, zato sem tudi letos zapro
sil. Stroške, ki jih imam v poči
tniškem domu tovarne lahko 
»prebolim«. D a  bi šel v kamp 
prikolico, pa nimam potrplje
nja, ker bi moral vsak dan v 
trgovinah v vrsti čakati za 
hrano. Letos se je  v naši tovar
ni prijavilo za počitnice v to 
varniškem dom u ali prikolicah 
veliko delavcev, kar le še po t
rjuje, da  si ljudje kako drugače 
težko privoščijo letovanje.«

TO N E Ž L O G A R , učitelj v 
Srednji šoli tekstilne usme
ritve: »Doslej se mi je zdelo, da 
počitnice v prikolici niso dra 
ge, letos pa se mi prvič dozde
va, da je tudi takšno poči
tnikovanje drago, vendar pa 
me čudi, da so vse zasedene. 
Izgleda, da povprečna družina 
lahko preživi na morju v prik
olici brez posebnega odreka
nja. Spominjam se, da so v ne
katerih tovarnah  pred časom 
ponujali delavcem prikolice, 
sedaj pa se skoraj stepejo 
zanje. Tudi naša družina se 
zadovolji z bivanjem v kamp 
prikolici. V hotel nisem hodil 
nikoli, čeprav bi si včasih mož 
in žena takšno letovanje še 
lahko privoščila, sedaj pa tudi 
tega ne več.«

JO Ž IC A  VIDIC, šivilja v 
Kometu: »Ne bom šla na 
morje, predvsem zato, ker je 
drago, a tudi sicer me ne pri

IVANKA TEŽA K , kontro- 
lorka gotovih izdelkov v Ko
metu:
»Vsak si privošči, tudi kar se 
počitnic tiče, toliko kolikor je 
sposoben plačati iz svojega 
žepa. Tako  bodo eni še vedno 
letovali v hotelih. Jaz  si bom 
privoščila enotedensko poči
tnikovanje v Impletovi prik
olici. Kuhala bom seveda sa
ma, kar bo vse skupaj poceni
lo.

M. B.

vlači. Raje bom hodila na 
Kolpo na Primostek, kjer je v 
Iskrinem kopališču dobro  po
skrbljeno tudi za otroke. Sicer 
pa je v Kometu letos velik na
val na tovarniške počitniške 
hišice, saj je to še edina 
možnost, da neposredni delav
ci lahko letujejo.«

TONI VIVODA, komisio- 
nar v skladišču gotovih izdel
kov v Kometu: »Ne razmi
šljam o počitnicah na morju. 
Tudi prej nismo letovali, sedaj 
pa so cene sploh pretirano 
visoke. Poleg tega imamo do
ma bolno mater, ki je ne 
m orem o pustiti same. Na 
Kolpo bom o šli, še sreča, d a jo  
imamo.«



Prebliski ob...
So  posamezniki, ki jim 

ere Vinska \ igred na ž i\ee .  
Nekaj jih misli celo, da so 
te trste  prireditve nepotre
bne. da <>re za tridnevni 
hrup in za scanje po 
metliških ulicah. Mi pa bi 
bili radi vinogradniško  
področje. Kdor ne 
propagira svojih izdelkov, 
je  kot kokoš, ki ne bi 
zakokodakala. ko znese  
jajce. Sklep: Vinska vigred 
je več kot dobrodošla. 
Razmahnila s e j e  v veliko 
prireditev, ki jo  pozna vsa 
Slovenija in dobršen del 
l lrva lske .  Tudi čez meje 
Jugoslavije je že pokukala. 
Finančno se pokriva z 
reklamnimi oglasi ter s 
prodajo za stojnicami. C e 
ne bi bilo tako. ne bi smeli 
žalovati za denarjem, ki bi 
šel za pokritje stroškov. V 
Metliki, sicer zaspani in 
dolgočasni, se dogaja vsako 
leto vsaj tri dni nekaj. 1 n 
je  vrsta kulturno-folklornih  
prireditev, srečujejo se 
ljudje, se spoznavajo,  
načrtujejo, dogov arjajo. 
Morda ne bi prišli nikoli 
skupaj, če ne bi bilo prav 
N inske v igredi. I speh 
prireditve bi nas moral 
vzpodbuditi k novim 
akcijam, bolje bi morali 
izkoristiti grajsko klet, 
grajsko dvorišče, kopališče  
na Kolpi, gostišče Veselico  
in tako naprej. To, kar 
imamo, bi morali prodajati, 
stvari bi morali vnovčiti, 
ne pa da razmišljamo, 
kako bomo uničili še to. 
kar obstaja, deluje.

Štiri Vinske vigredi 
zapored so upravičile svojo 
organiziranost. Nekaj tisoč 
ljudi je prišlo v Metliko,  
domala vsi so odhajali 
domov zadovoljni in kaj si 
moramo želeti več kot to. 
Gotovo  se jih je nemalo  
odločilo vračati se v Belo  
krajino in kar je morda še 
važnejše: vse pogosteje  
bodo naročali naša vina.

T. G. F.

...vinski 
vigredi

ANKETA

Veliko vlog, 
malo postelj

Občuten padec življenskega 
standarda, galopirajoča infla
cija, vsak dan višje cene. Vse to 
povzroča, da postajajo letošnji 
dopusti za marsikoga neure
sničene želje. Zatorej ni čudno, 
da je za letovanje v metliški 
Beti letos veliko večje zani
manje, kot pa so počitniške 
zmožnosti naše delovne orga
nizacije, ki zaposlujejo okoli 
2000 delavcev in delavk.

Vsi vemo, da imamo na 
voljo nekaj počitniških zmog
ljivosti, in sicer je devet prik
olic na Krku, Rabu in na Pagu, 
imamo še počitniški dom  v 
Seči pri Portorožu, za kolek
tivne dopuste pa smo najeli še 
devet apartmajev v Novigra- 
du. Vse skupaj pride kar precej 
postelj, a še vedno premalo. 
Zlasti zato, ker imajo vsi tozdi 
kolektivni dopust v istem času, 
se pravi od 12. julija do 3. 
avgusta.

Potemtakem bodo v tem 
času prav vse zmogljivosti 
povsem zasedene, zato je 
razumljivo, da je bilo pri dol
očanju prednostnega seznama 
veliko odgovornega dela, na 
žalost pa je prišlo tudi do ne
prijetnih scen.

Letovanje v organizaciji sin
dikata  je namreč v primerjavi s 
cenami v hotelih, avtokampih 
in pri privatnikih malone 
zastonj. V to so prepričani tudi 
naši delavci, ki so sodelovali v 
tokratni »Naši anketi«, njiho
ve odgovore pa ste najbrž že 
vsi prebrali in se z njimi skoraj 
gotovo strinjate. Pa poglejmo, 
kako je s cenami v našem, sin
dikalnem« aranžmaju.

Popolna dnevna oskrba v 
dom u v Seči stane za zaposle
nega 1.100 dinarjev, za otroke 
pa še manj. Za prikolico, v 
kateri so štiri ležišča, je treba 
odšteti tisočaka na dan in tu
ristično takso v kampu, zato je 
bilo za prikolico med kolektiv
nim dopustom  v istem terminu 
tudi po dvanajst interesentov. 
Potemtakem si lahko mislimo,

kako težko je bilo sestaviti 
prednostni »počitniški« sez
nam.

Pri razporejanju delavcev za 
letovanje je sindikat upošteval 
število zaposlenih v Beti, de
lovno dobo, zdravstveno sta
nje, število otrok, kolikokrat 
in kdaj je delavec že letoval in 
podobno.

V dom u v Seči in v apartm a
jih so izmene na en teden, v 
prikolicah pa na deset dni. 
No, v delovni organizaciji 
krijemo okoli polovico stro
škov za apartmaje, pa  je 
vseeno cena letovanja še vedno 
kar visoka. Za teden dni brez 
hrane m oram o odšteti tri do 
pet starih milijonov. Potem
takem je jasno, da za letovanje 
v Novigradu ni prevelike gne
če.

Naj omenim še eno ne
prijetnost. Tozdi imajo dolo
čeno število počitniških kapa
citet, tako se lahko zgodi, da  v 
nekem tozdu dobi odobreno 
letovanje delavec, ki v drugem 
tozdu n ikakor ne bi prišel v 
poštev.

Pa še nekaj, kar  ni nepo
membno: v začetku in v pos- 
ezoni je še dovolj prostih mest, 
tako da jih bodo ponudili tudi 
upokojencem in poslovnim 
partnerjem.

Naj zaključim s pobudo, ki 
nam je lahko v ponos. V okvi
ru sindikata so predlagali, da 
bi v delovni organizaciji po 
skrbeli tudi za letovanje in od
dih starejših delavcev in da bi 
zakupili kapacitete v gorah in 
v toplicah. V obeh primerih bi 
lahko preživljali dopust tudi 
med letom. V začetku odstav
ka sem zapisala, da gre za po
budo, ki nam je lahko v ponos. 
No, zaenkrat gre le za predlog. 
Upam , da ne bo ostalo samo 
pri pobudi. Že zaradi naših up
okojencev, ki so pač vsak po 
svojih močeh omogočili, da je 
Beti danes to, kar je.

Skratka — zaenkrat gre za 
pobudo, upam , da bomo 
lahko že v eni prihodnjih šte
vilk napisali, da smo od po
bude naredili kakovosten ko
rak naprej in s tem poskrbeli, 
organizirano seveda, tudi za 
dopuste naših upokojencev in 
upokojenk.

R. M.

ANKETA, MALO M ANJ RESNA

Kakšen 
naj bo šef

Biti vod ja  skup ine  ni lahko , če hočeš 
biti uspešen in h k ra ti priljubljen.

M oraš biti stro g  in nepristopen? 
M ogoče je bolje, da  si popustljiv  in pri- 

I ja te lj s podrejen im i, to d a , ali te 
podrejeni ne b o d o  izkoriščali? V odje, 
izm enovodje, p reddelavci in sp loh  
»šefi« so bili deležni številnih p red a
vanj in sem inarjev, kjer so jim  polnili 
glavo s sociologijo  in psihologijo .

Učili so jih  vseh ved in pom ožnih  
ved, k ijih  »šef« m o ra  poznati, če hoče 
b iti uspešen. Veliki um i so vodili in še 
vedno vodijo  sem inarje , a  tud i on i sa
mi si v m nogih  v p rašan jih  niso eno tn i, 
kakšen naj bo  idealen »šef«?

T udi mi, laiki v vprašan jih  »šefov- 
ske p rob lem atike« , sm o hoteli vedeti 
za o dgovor in sm o se sp rehodili po 
tovarn i.

D ragica KONČAR: »Naj bi bil n o r
m alen, ne p a  vedno m rk  in resen. A ko 
misli, d a  ga  im ajo vsi za pam etnega, če 
se resno drži, se m oti.

Branko M A TKOVIČ: »Šef ne bi 
smel nič delati. Šef bi m oral biti sam o 
šef. V časih bi sicer šel na  kakšen 
posvet, sem inar ali sim pozij, p red 
vsem pa  bi m oral biti šef. T ak o  k o t na 
p rim er tov . ...«

Ju re  VRANIČAR: »Jebe se m eni za

M artin  S IM O N IČ : »Šef bi m oral bi
ti boksar« .

D arka  M A RKOVIČ: »Č eprav ni v 
bližini W C -ja, šef ne bi smel u rin ira ti 
po zidu, pa  čeprav  to  njegovi podre je
ni tu d i delajo«.

M artin  FIR : »Šef m o ra  biti visok, 
m očan. T o . In še lep. T ak o  lep k o t na 
p rim er D ak a  D am janovič«.

M ilan PR E D O V IČ : »Šef m o ra  biti 
zabuhel v o b raz  in m o ra  imeti 
zaboden  pogled.«

Jože BRAJKO VEC: »Šef m o ra  ime
ti b rk e  in kričati m ora . T ak o  ko t na  
p rim er D ušan  Rus«.

| Božo KONČAR: »Ali ,to ‘ pri nas 
sploh obsta ja? Šef izhaja iz besede 
»Chief«. T o  pa  je  zapadn jaško . M ed 
k u ltu rn im i ljudm i bi besedo »šef« m o
rala  zam enjati beseda predsto jn ik . 
P redsto jn ik  sk lad išča, na  prim er.«

Janko G U ŠT IN : »Šef m o ra  biti 
v isok o k ro g  180 cm . M ora  biti strog  in 
prijazen. M o ra  biti tud i osvajalec žen
skih src, —  do  do ločene m ere, pa  tudi 
veliko a lk o h o la  m o ra  p renesti, ne da 
bi se to  na njem  opazilo . Seveda m ora  
znati vsaj en tuj jezik.«

T o liko  o  »šefih«. Sicer pa  se bliža 
D an  Beti, ko b om o  na V inom eru vsi 
šefi. Ne verjam ete. P rid ite  in se pre
pričajte. (D an Beti bo 12. julija).

M atjaž  Rus

jfcti



IZ KOMETA
To m andatno  dobo bo de

lavskemu svetu v Kometu 
predsedovala Vida Plut. Tako 
so odločili novo izvoljeni dele
gati delavskega sveta na svoji 
prvi seji 26. maja 1986. Na tej 
seji so za namestnico izvolili 
Ivanko Žlogar, imenovali pa 
so tudi izvršilni odbor in 
odbor  za medsebojna razme
rja delavcev v združenem delu. 
Novemu delavskemu svetu in 
njegovim organom želimo pri 
delu veliko uspeha.

•
5 5 0  O D S T O T N A  

» P O K R I T O S T «
V letošnjem prvem trimese

čju je kolektiv K om eta dosegel 
dobre rezultate, tako  v prime
rjavi z istim obdobjem pretek
lega leta, kot v primerjavi s 
planom za to leto. Iz podatkov 
o primerjavi rezultatov s prete
klim letom omenimo le po
večanje konvertibilnega izv
oza za 55 odstotkov in pokritje 
uvoza z izvozom, k ije  bilo 555 
odstotno (!). Realizacija letoš
njega plana pa kaže, da se 
rezultati gibljejo z manjšimi 
odstopanji v okviru plana, saj 
je bil celotni prihodek z 
ozirom na celotni letni plan 
dosežen v višini 27%, dohodek 
25%, čisti dohodek 24% in os
tanek čistega dohodka  32%. 
Da ne bo nesporazuma. Za 
eno četrtletje predstavlja 25% 
stoodstotno doseganje plana v 
tem obdobju.

•
I N V E S T I C I J A  V 

K L O P I
Tovarniško dvorišče Kome

ta je postalo zanimivejše, od
kar so na njem postavljene 
klopi. D a  nakup ni bil zgrešen, 
se lahko prepričamo ob dopol
danskem in popoldanskem 
odm oru. Dobrodošle so tudi 
tistim, ki zaradi nekoliko

neugodnejših voznih redov 
prihajajo predčasno v tovar
no, ali pa iz nje odhajajo 
pozneje. Klopi so prenosljive, 
kar je velika prednost. Ob 
pripeki jih iznajdljivejši lahko 
premaknejo v senco, ob ohla
ditvi pa na sonce. Le ob dežju 
so neuporabne, pa seveda 
pozimi, ko jih bo tako in tako 
treba uskladiščiti.

D A N  K O M E T A
Tudi kolektiv Kometa bo 

imel enkrat na leto svoj dan. 
Seveda bo to poleti, natančne
je v juniju mesecu, ker bodo 
tovariška srečanja na prostem. 
Letos se je to zgodilo v soboto, 
21. junija  na Vinomeru, ki bo 
očitno postal ena od stalnih lo
kacij. Zagotovilo za veselo in 
zadovoljno vzdušje so bila 
tekmovanja v športnih igrah, 
živa glasba, jedača, pijača, bilo 
pa je tudi nekaj presenečenj.

•
P R I J E T E N  I Z L E T

Udeleženci Kometovega si
ndikalnega izleta, ki je trajal 
dva dni, v soboto 31. maja in 
nedeljo 1. junija, so se živi in 
zdravi vrnili domov. Obiskali 
so sosednjo M adžarsko, pren
očili v Osijeku, si ogledali 
živalski rezervat Kopački rit, 
Jasenovac in še in še. Izleta se 
je udeležilo 49 sodelavcev. 
Torej so se odpravili na pot z 
enim avtobusom. Pravijo, da 
je bilo lepo, kot vedno na 
njihovih izletih. Videli so ve
liko lepega in bilo je veselo. 
Verjamemo, da tudi nekoliko 
slabše vreme takšnemu vzdu
šju ni moglo priti do živega.

Vse moje delo 
ni priznano

Marica Vladič se je v 
Kometu zaposlila leta 1963, 
po treh letih službovanja v 
Novoteksu. Najprej je bila 
blagajničarka, ko pa je na
redila knjigovodski tečaj, 
so jo  premestili v knjigo
vodstvo. Ker jih je bilo 
malo, je morala opravljati 
veliko različnih del, kar pa 
je bilo, kot pravi danes, 
dobro , saj seje tako vsaj na
učila delati. Potem pa so v 
skladišču potrebovali knji
govodjo in ker je Marica 
zadovoljivo opravljala svo
je delo, so jo  premestili tja. 
Sla je začasno, a ostala je že 
poldrugo desetletje.

»V skladišču se zelo 
dobro razumemo, drug dru
gemu radi priskočimo na 
pomoč, kar je pri naši nara
vi dela edini način, da pote
ka delo tekoče. Obreme
njuje pa me, ker imam 
poleg svojega obveznega 
dela še interno prodajo 
izdelkov našim delavcem, 
kar mi vzame veliko časa. 
Prodaja je zame dodatno 
delo, ki ni priznano, ker pa 
vidijo, da zmorem vse opra
viti, mi prodaje tudi pri 
osebnem dohodku ne up
oštevajo. Ne vedo pa, da mi 
moja vest ne dovoljuje, da

ne bi opravila vsega, pa 
četudi izven delovnega ča
sa. Da pa s prodajo ni malo 
dela, pove že podatek, da 
smo v zadnjem mesecu pro
dali za 2 milijona dinarjev 
blaga. Gre za prodajo izdel
kov, ki ostanejo od izvoza, 
pa tudi iz redne pr
oizvodnje. Vsak delavec 
ima pravico, da na leto kupi 
10 kosov s 30 odstotnim po
pustom. Zato predlagam, 
da bi odprli industrijsko 
prodajalno, kar bi me zelo 
razbremenilo, moje delo pa 
bi steklo tekoče naprej,« se 
pritožuje Vladičeva, ki — 
kot sama pravi — danes ne 
bi odšla več iz Kometa, ime
la pa je te želje, a ni mogla, 
ker je v Kometu dobro 
delala.



Delo 
v Kometu 
je družinska 
tradicija

»Bilo je lepo, takra t pred 
dobrimi 25 leti, ko sem se ne
kaj mesecev potem, ko je  bil 
ustanovljen Komet, zaposlila 
v njem,« pravi danes Dragica 
Kabur, ena od po stažu naj
starejših delavk v tej delovni 
organizaciji. »Takrat ni bilo 
šol, zato sem se priučila za 
šiviljo. A m pak mlad človek se 
vsega nauči in prav nič ni težko 
delati.«

Dragica prizna, da je v 
Kometu tudi danes lepo, da 
ima pač vsak čas svoje lepe 
plati. Vendar pa jih je bilo v 
začetku manj, počutile so se 
kot velika družina in prav v 
tem je bil čar tiste prisrčnosti 
izpred 25 let. »15 let sem šiva
la, sedaj pa sem na končni 
kontroli. Ko smo v začetku 
šivale nedrčke, ni bilo še tek
očih trakov, am pak je morala 
vsaka sešiti ves izdelek. Norma 
je bila 25 modrcev na dan, jaz 
sem jih sešila tudi po 35 ali 38. 
In kako lepo se mi je zdelo, ko 
so ob koncu meseca tiste, ki 
smo presegle norm o, napisali 
na list in obesili na vidno 
mesto. To je bila največja 
spodbuda za delo,« obuja spo
mine Kaburjeva. V začetku je 
13 delavk naredilo v osmih 
urah nekaj čez 300 nedrčkov, 
sedaj pa jih pride v enakem 
času izpod strojev Kometovih 
delavk 6 do 8 tisoč.

Dragica je bila prva iz 
njihove družine, ki se je  zapo
slila v Kometu, za njo pa so 
prišle še skoraj vse ostale Ka- 
burjeve ženske. Zaposlitev v 
Kometu je pri njih postala že 
kar tradicija, ki je Dragica ni 
hotela nikoli prekiniti, tudi ta
krat ne, ko je bila tovarna v 
težavah. »Jaz sem večna opti
mistka in ko gre težko, vedno 
mislim le na boljše čase. Smo 
se pa takrat, ko je šlo lažje, ko 
smo imeli dobiček, poveselili,« 
se smeji ob spominih, kako so 
del dobička nesli tudi v 
gostilno.

0 socialni 
politiki

Bariča Črnič je  v devetih le
tih, kar šiva v Kometu, delala v 
predsedstvu osnovne organiza
cije mladine, pa v izvršnem  
odboru sindikata, vendar je  bila 
vseeno presenečena, ko ji je 
letos spomladi predsednica os
novne sindikalne organizacije  
sporočila , da bo šla v enom ese
čno sindikalno šolo v Radovlji
co.

»Strinjala sem se, da grem, 
saj znanje v življenju pride 
vedno prav. Hkrati pa so mi s 
tem v delovni organizaciji iz
kazali veliko zaupanje in up
am, da ga bom lahko tudi up
ravičila,« pravi sedaj, ko jo  po 
predavanjih čaka le še zagovor 
zaključne naloge, Bariča.

Med temami, ki so bile na 
razpolago za nalogo, si je Cr- 
ničeva izbrala socialno poli
tiko v združenem delu, omejila 
pa se je predvsem na lastno 
delovno organizacijo.

»Bila sem dokaj kritična. 
Opozorila sem, da bi morali 
modernizirati tovarno, saj so 
stroji zastareli, zato delavke 
težko dosegajo normo. Tudi 
klimatske naprave bi morale 
biti boljše. Spotaknila sem se 
ob medsebojne odnose: več 
razumevanja bi morali imeti 
do mladih delavk, ki se težko 
vključujejo v novo delovno 
okolje. Tudi s kulturno de
javnostjo se pri nas ne moremo 
ravno pohvaliti, omenila pa 
sem tudi posvete delavk z 
ginekologom, ki jih zaposlene 
pogrešajo. V Kometu se z 
mojo kritiko strinjajo, vendar 
mi doslej ni še nihče rekel, da 
se bo tudi kaj izboljšalo. Seve
da pa nisem le kritizirala. Po
hvalila sem dobro skrb za pre
hrano, dobro  urejeno leto
vanje in zavzetost za starejše 
delavke, k ij ih  premeščamo na 
lažja delovna mesta,« našteva 
Bariča.

Crničeva pohvali predava
telje, ki so zanimivo podajali 
snov, a tudi izredno kole- 
gialnost sošolcev, ki so ji tako J  

prijateljsko priskočili na po
moč, ko je izgubila očeta. 
Seveda pa niso poslušali le pre- j  
davanj, am pak so obiskali tudi 
Vrbo. Begunje, Litostroj, ogle
dali so si dom Ivana Cankarja.

»Vsako leto bi morala vsaj 
ena delavka iz naše tovarne | 
obiskovati to šolo, ki je dobra 
oblika sindikalnega usposa
bljanja. S tem bi si ne nazadnje 
razširila obzorje, da ne bi 
vedno videla le svojega dela. 
ampak tudi delo drugih in 
spoznala, da tudi drugod ne 
gre vse tako lepo in brez 
problemov,« ve sedaj iz iz
kušnje Bariča.

B. M.

da proizvodni rezultati v 
prvih štirih mesecih letos 
kažejo nekoliko oživljeno go
spodarsko aktivnost v prime
rjavi s koncem lanskega leta. 
Ključni proizvodni cilji, ki 
smo si jih zastavili z letošnjo 
resolucijo, so ob nadaljevanju 
aprilskih gibanj v proizvodnji 
tudi realno dosegljivi. V in
dustriji je bila proizvodnja v 
prvih štirih mesecih za 1,5 
odsto tka večja od primerljive 
lanske (v državi za 6,1 odstot
ka).

da prodaja na domačem tr
gu že nekaj mesecev narašča, 
zaloge dokončanih izdelkov se 
že osmi mesec zapored zma
njšujejo, predvsem zaradi mo
čnega upadanja zalog blaga za 
široko porabo. Okrepljeno do
mače povpraševanje spodbuja 
predvsem proizvodnjo za do
mači trg, kar po eni strani 
odteguje blago izvozu in po
večuje zunanjetrgovinski defi
cit, po drugi strani pa zma
njšuje prizadevanja za kva
litetno prestrukturiranje gos
podarstva in stabilizacijo gos- 

| podarskih tokov.

da je skupni izvoz blaga v 
obdobju od 1. januarja  do 19. 
maja za 5,5 odsto tka večji kot 
v enakem času lani, uvoz pa 
večji za štiri odstotke. Na 
konvertibilnem področju je 
izvoz enak kot lani, uvoz pa za 
celih 13 odstotkov večji. H itre-

(Nadaljevanje na 8. strani)



NAŠ IZLET

To je  bil poln avtobus 
deklet in sedmih predstav
nikov močnejšega spola, 
skupaj z vodičem in šoferje
ma. Pa. saj nismo merili 
moči, na izlet smo se odpra
vili. Na Madžarsko.

Budimpešto smo zavzeli v 
naskoku, tako rekoč med  
spanjem, saj smo prišli že ob 
šestih zjutraj. Znamenitosti, 
ki smo jih  poznali le s tele
vizije ali razglednic, so bile v 
vsej svoji monumentalnosti 
pred nami. Sa j res, razgled
nice. Tudi Diogenes, uče
njak, k i je  v stari Grčiji iskal 
resnico z lučjo pri belem dne
vu. jih  ne bi našel. Kaže, da 
na M adžarskem sploh ne 
pričakujejo turistov.

Z A H V A L A  

O b boleči in nenadomest
ljivi izgubi moje drage mame  
SL A V E  F E R E N A C  iz Fe
rencev, se  iskreno zahva
ljujem O O S  T O Z D  metraža  
in pletilnica za podarjeni 
venec, sodelavcem pa za 
izrečeno sožalje  ter za sp
remstvo na njeni zadnji poti. 
Žalujoči: sin Nikola Ferenac  

z družino

Še več zanimanja pa je  
bilo, razumljivo, za zani
mivosti po trgovinah, kjer je  
moral vsak zapraviti svojih 
šest tisoč v forintih. Po do
mače bi se tem zanimivostim  
reklo ekonom lonci, sir, sa
lame, gospodinjski pripomo
čki. Izbira ni bila velika.

Bilo je  tudi nekaj telo
vadbe z  rokami, namesto 
pogovora, ka jti tudi M adža
ri, kakor večina izm ed nas, 
niso posebej nadarjeni za 
tuje jezike. Se pogled na 
prostrana panonska lepo 
obdelana polja, vožnja ob 
Blatnem jezeru, in M adžar
ska  je  ostala za nami.

Drugi dan pa izlet po 
Prekmurju, kjer smo družno 
ugotovili, da je, kisla župa 
njihova specialiteta in da nas 
z njo ne dražijo.

Videli smo tudi dve štor
klji, samo zato, da so tudi 
tisti, k i so dopoldne prespali 
(po naporni noči v Čakovcu), 
lahko verjeli, da smo res v 
Prekmurju.

Po kosilu na Janževem vr
hu smo spotoma zavili še do 
znanega dobrotnika in izu
mitelja umetnih ledvic, do 
Ivana Krambergerja, k i ima 
ob Negovskem jezeru svojo 
gostilno. V jezeru ni bilo 
vode, je  pa vse ostalo vredno 
ogleda: moderno opremljene 
gostilne z diskom, k i dela tu
di podnevi, do urejene ok
olice z  udomačenimi žival
mi, še posebno pa do lastni
ka  samega.

Znan je  predvsem po tem, 
da je  različnim ustanovam  
pri nas podaril za okoli devet 
starih milijard svojih apa
ratov za zdravljenje ledvic. 
Vse te aparate smo si tudi 
ogledali — v njegovi domači 
zbirki. Po prijetnem, isk
rivem pogovoru s petdesetle
tnikom, k i živi polno in raz
gibano življenje, smo se pol
ni še neurejenih vtisov od
pravili po vinski cesti proti 
domu. - Še postanek med  
Ljutom erskim i vinogradi za
radi žeje in malo plesa v Dra- 
ganičih, pa je  bilo za delavke 
iz Žakanja in nekatere iz 
skupnih služb izleta konec.

B. M.

Kulturno
poletje

Vsi ne boste šli na morje, ker ni dovolj družinskega dena
rja. Ostali boste doma, z  nogami v lovorju.

N aj vam ne bo žal!
Morje je  slano, a tudi vročina ni za vse. Nekaterim  celo 

škodi. Ob poletnih večerih boste tuhtali — kam. Pomagali 
vam bomo.

Na grajskem dvorišču v M etliki bodo KULTURNE  
POLETNE PRIREDITVE.

Kar trinajst jih  bo: odfilm skih, preko glasbenih do gledali
ških predstav.

Začele se bodo 4. julijai, končale pa 23. avgusta. Dare Ula
ga bo nastopi! z . jurčič-Partljičevim • Krjavljem že 4. julija, 
Janez Hočevar Rifle pa vas bo spravil v smeh 23. avgusta ob 
21. uri z Občinskim svetnikom Švejkom. Oglejte si plakate, 
rezervirajte si čas, povabite ženo, moža, sestro, brata...

Vstopnina za film ske  predstave bo samo 100 dinarjev, za 
druge 200. In kar je  najvažnejše: m ed vsemi predstavniki bo 
odprta Grajska klet. Člani M etliške folklorne skupine bodo 
stregli pijače, hladne, kvalitetne. Po zmernih, nizkih cenah.

Predstave boste spremljali ob pogrnjenih mizah. 16. avgus
ta, na primer, bo organizirana okrogla miza z naslovom 
Ž iveti v svinjariji. To bo razgovor z doktorjem Plutom o na
šem okolju, o onesnaženosti, o Krupi. Razgovor bo popestren 
z recitacijami, z  glasbo.

9. avgusta bodo nastopile Popolnočne kočije, m etliški ta
mburaši, pripovedovalci humoresk. In tako naprej in tako 
dalje.

Sko zi vse poletje bo grajsko dvorišče zasedeno, polno bo 
domačih in tujih obiskovalcev. Posebno veselo pa bo 5. julija. 
M etliški godbeniki pripravljajo zabavni večer. Lanskoletni 
je  lepo uspel, ljudi se je  kar trlo, domov so odhajali zadovolj
ni, nasmejani, dobre volje.

K ot vidite, vam julija in avgusta ne bo dolg čas. Izbezati se 
je  treba iz stanovanj, iti je  treba med ljudi. Ne ostajajte do
ma, doma ljudje umirajo. Se enkrat: ne pozabite na 
POLETNE KULTURNE PRIREDITVE. Oglejte si jih, 
potem  kritizirajte.

Toni Gašperič

m



POGOVOR

Četrt

Kajenje, 
sodobni 
terorizem

Nemalo besed je bilo že 
izrečenih o škodljivosti ka
jenja, narejene so bile šte
vilne študije, analize, skli
cani simpoziji in ne vem še 
kaj, vendar število kadilcev 
se ne zmanjšuje.

Prav žalosten je pogled 
na doraščajočega fanta, 
posebno pa še na dekle, ki 
naj bi bila mati, simbol 
nežnosti, ljubezni in topline 
za otroka in družino, s ci
gareto v roki.

Le redko se v času 
nosečnosti vzdržijo kajenja 
oz. da jim ne »paše«, kot 
pravijo. Očetje, ponosni na 
svoj naraščaj, si seveda 
»prižgejo« v prisotnosti bit
ja, ki je komaj zagledalo ta 
svet. In kako je po pisar
nah, kjer delamo? Groza! 
Polni pepelniki, zakajeno, 
smrad po cigaretih, ki seje  
zagrizel že v vsak kotiček. 
Na sestankih seveda ne 
moremo vzdržati brez sv
ojih »dudic«, ki jih vneto 
vlečemo in puham o kot 
lokomotive.

Tako so kadilci postali 
sodobni teroristi za svoje 
sodelavce in družino. Ka
dilec ni uvideven do svojih 
prijateljev, samopašno 
kadi, skratka — je terorist.

Zanemarili smo celo ob
liko, postali smo nekultur
ni, nasilni. Malo pomislite, 
kdaj vas je kateri od ka
dilcev vprašal: »Oprostite 
ali smem prižgati cigareto?« 
Najbrž se ne boste spomni
li. Da bi prišli do lastnih 
užitkov, smo pozabili na 
otroke, na sodelavce, bol
nike, na kulturo, na čisto 
okolje, na materialno ško
do in še in še bi lahko 
naštevali.

Alkoholizem imamo za 
veliko zlo, toda ali se vam

ne zdi, da sta si s kajenjem 
prava brata? Zakon o pre
povedi kajenja v javnih 
prostorih smo dali v spre
jem skupščinam, kjer je 
gotovo več kot polovica ka
dilcev. V zakonu o zd
ravstvenem varstvu piše, da 
smo tudi sami dolžni skr
beti za svoje zdravje.

In kako skrbimo? Tako, 
da uničujemo še zdravje 
drugih. Kako naj pridemo 
iz tega labirinta, v katerega 
smo zašli? Začeti mo
ramo v šoli. Kako naj 
učitelj prepoveduje učen
cem kajenje, če sam kadi? 
Kako naj bodo za vzgled 
zdravniki, medicinske se
stre, če so sami kadilci? 
Mogoče bo komu smešno, 
vendar tem rečem bomo 
morali dati več poudarka. 
Ne bi bilo odveč, če bi že pri 
samem sprejemu za po
klice, ki so vezani za vzgojo 
ali zdravljenje drugih, napi
sali v razpis »obvezno ne
kadilec.«

Kako naj se drugače 
začnemo boriti proti sodo
bnim teroristom — kadil
cem?

Delavski svet v TO ZD  
Kodranka in volna je ne
davno sprejel sklep o pre
povedi kajenja na sestan
kih. Dogovorili smo se, da 
bomo pripravili poseben 
prostor »kadilnico« in pre
povedali kajenje v vseh dru
gih prostorih. Cigaretnih 
ogorkov je povsod, po tleh, 
v pisoarjih, na stopnicah, 
pri vhodnih vratih, rampah 
itd. In kaj, če bi to zanetilo 
požar? Najbrž ne bi bil kriv 
nihče.

Spremenili bomo samou
pravne akte in vnesli člene o 
prepovedi kajenja v vseh 
prostorih, razen v kadilnici. 
Če že hočemo uničevati zd
ravje, potem bomo tu lahko 
uničevali svojega in ne 
zraven še tujega. Obenem 
pa bo zmanjšana možnost 
požarov, ki jih povzročajo 
cigaretni ogorki.

Jure Matekovič

stoletja 
z iglami

10. oktobra po poteklo 
30 let, kar seje v Beti zapo
slil Alojz Slane. To je bila 
njegova prva, in kot sam 
pravi, najbrž tudi zadnja 
zaposlitev. »Zdi se mi, d a je  
zelo dolgo tega, kar sem se 
zaposlil, vendar ne morem 
razumeti, da je tako hitro 
minilo. Prišel sem iz Slani
ne vasi in nikoli prej nisem 
videl nobene tovarne od 
znotraj, le slišal sem o 
njih,« se spominja Alojz.

Slane je začel delati na 
pletilnih strojih, ki pa so bi
li bolj enostavni kot danes, 
zato je bilo tudi priučevanje 
hitrejše. Po dveh mesecih 
priučevanja je delal že 
povsem samostojno, in si
cer na obeh pletilnih str
ojih, s katerimi so pletli 
zavese iz bombaža.

»Za tiste čase je bilo to 
zelo moderno, danes pa ta
kšnih zaves nihče niti po
gledal ne bi. Sicer pa je bilo 
tudi delo v primerjavi z da
našnjim zelo počasno.« Al
ojz je bil pletilec dva ali tri 
leta, potem pa vratar, skla
diščnik gotovih izdelkov, 
delal je pri pakiranju v pr
oizvodnji, zadnja četrt sto
letja pa pregleduje igle ple
tilnih strojev.

Okrogli pletilni stroji 
imajo okrog 3 do 4 tisoč igel 
različnih oblik, kijih meha
niki vsaj dvakrat na leto — 
odvisno od materialov, ki 
jih pletejo — poberejo s 
strojev. Igle se namreč izra
bijo in zamažejo.

»Igle najprej operem, 
potem pa pregledujem. 
Vsako posebej moram na
tančno pregledati in če 
katera ni v redu, jo  izločim. 
To delam že 25 let vsak dan 
in priznati moram, da sem 
se že pošteno naveličal. 
Delo sicer fizično ni na
porno, je pa enolično, zelo 
pa trpi tudi vid. Pa tudi 
odgovorno je, saj ga mo
ram opraviti natančno in 
izločiti zares le neuporabne

igle, kajti vsaka velja pold
rugo marko. Veliko je 
odvisno od mene in sode
lavca, koliko časa bo stroj 
stal. V enem dnevu nama 
uspe s sodelavcem pregle
dati igle za en stroj. Sedaj 
mi ne preostane drugega, 
kot da se s tem delom spri
jaznim in ob njem počakam 
do pokojnine,« se je  vdal v 
usodo Slane.

»Teži pa me še nekaj, kar 
marsikomu gotovo ne bo 
po volji. Letos praznuje 
Beti 30 let, ob tej priložnos
ti pa bodo vse delavce, ki so 
danes zaposleni v naši to
varni in imajo 30 let delov
ne dobe, obravnavali ena
ko, ne glede na to, kje so 
doslej »nabirali« ta leta. 
Menim, da ni pravilno, da 
smo tisti, ki smo od prvega 
dne gradili to tovarno, se v 
težkih časih marsičemu od
rekali, tudi boljšim plačam, 
hodili na udarniško in se 
nasploh trudili, da je Beti 
danes takšna, kakršna je, 
enaki s tistimi, ki so 30 let 
menjavali službe in iskali le 
boljše delo ali celo s tistimi, 
ki so med drugim služili tu
di marke v Nemčiji. G o to 
vo se bodo z mano strinjali 
tudi vsi tisti, ki jim v težkih 
časih ni bilo žal odrekanja 
in ki so vztrajali s tovarno 
dolga leta, da lahko sedaj 
uživamo sadove predvsem 
nekdanjega dela,« je pre
pričan Alojz Slane.

M. B.
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(Nadaljevanje s 5. strani)

je se povečuje klirinški izvoz 
— pokritost klirinškega uvoza 
z izvozom je že 119-odstotna. 
Visoka povečanja konverti
bilnega uvoza v Sloveniji in 
Jugoslaviji, ki znatno prese
gajo povečanje izvoza, kažejo, 
da novi zunanjetrgovinski uv
ozni režim ni dovolj odvisen 
od izvoznih rezultatov, obe
nem pa je za sam izvoz precej 
manj stimulativen, kot je bilo 
napovedano. Posledica je, da 
smo v Jugoslaviji do 19. maja 
dosegli že 719 milijonov dolar
jev primanjkljaja trgovinske 
bilance na konvertibilnem tr
gu. Malenkosten primanjkljaj 
se je pokazal tudi v Sloveniji, 
ki je v zadnjih dveh letih dose
gla presežek v menjavi s 
konvertibilnim področjem.

da so organizacije združene
ga dela v prvem trimesečju 
letos razporejale dohodek ne
usklajeno z doseženimi poslo
vnimi rezultati, kar ni v skladu 
z dogovorjenimi usmeritvami. 
Sredstva za osebne dohodke in 
skupno porabo delavcev so 
porasla v povprečju gospo
darstva Slovenije za več kot 
123 odstotkov v primerjavi z 
enakim obdobjem lani (za 27 
odstotnih točk hitreje od rasti 
dohodka). Prilivi na račune 
sisov družbenih dejavnosti so
(Nadaljevanje na 10. strani)

Vigred v  besed i in sliki
Že dober mesec je, kar se je 

končala letošnja Vinska vig
red, četrta po vrsti, a ta metli
ška veleprireditev ni pozablje
na. Kako bi tudi bila, saj je ne
pozabna. Z njo in zanjo živi ne 
samo vsa Metlika, ampak večji 
del Bele krajine, v štirih letih 
pa se je njen sloves razširil 
preko Gorjancev do Ljubljane 
in še dlje, na drugi strani pa tu 
di čez Kolpo, tako d a je  ljudi, 
ki z veseljem pridejo na 
Vigred, vsako leto več.

Letos ocenjujejo, da je  v treh 
vigredskih dneh bilo v Metliki 
kakih 15.000 ljudi, ki so imeli 
kaj videti. Pa ne samo videti, 
tudi popiti in pojesti. Na 12 
stojnicah na vseh treh metli
ških trgih so v teh dneh stočili 
več kot 8.000 litrov vina, na ra
žnju seje zavrtelo čez 90 jancev 
in odojkov, za razne drugejedi 
pa je šlo še 850 kg mesa. Ce je 
bil kdo žejen in lačen, je sam 
kriv.

Za letošnjo Vigred so pri
pravili še posebej bogat in 
pester kulturno-zabavni prog
ram, v katerem je sodelovalo 
več kot 600 nastopajočih. Vse 
tri dni se je na metliških trgih 
nekaj dogajalo, od modne re
vije Beti, ki so jo  dinamično 
izvedbe gibke mladenke iz 
plesne skupine Arruba, do na
stopov izvrstne madžarske fol
klorne skupine Ikarus, nemške 
godbe na pihala, na Vigredi so 
pripravili srečanje slovenskih 
tamburaških skupin, svoje sp
retnosti in znanje so pokazali 
mojstri na frejtonaricah, joeli 
so pevski zbori in še in še. Ce je 
bilo komu tiste tri dni v Metli
ki dolgčas, mu ni pomoči.

namenili za nadaljnje urejanje 
metliškega gradu.

Vinska vigred je prava me

tliška prireditev, ki pa odmeva 
precej širše. Odštevanje za na
slednjo Vigred se je že začelo. 
Se 325-krat gremo spat pa se 
bo začela peta metliška Vinska 
vigred.

Seveda ne smemo pozabiti 
na obljudeno grajsko klet, kjer 
je bila razstava in pokušnja 
najbolje ocenjenih belokranj
skih vin lanskega letnika. Poz
navalci trdijo, d a je  bila lanska 
letina zaradi katastrofalne po
zebe sicer količinsko pičla, a 
zelo kakovostna, kar povedo 
tudi visoke ocene. Naziv »šam
pion razstave« so si pridobila 
tri izvrstna vina: jagodni izbor 
in pozna trgatev laškega rizlin
ga Vinske kleti ter Sturmov 
rumeni muškat.

Na letošnji Vigredi so nare
dili za okoli 2 stari milijardi 
prometa, okoli 350 starih mi
lijonov pa je čistega dobička. 
Seveda ni treba posebej pou
darjati, da je  ogromno ljudi pri 
organizaciji in izvedbi Vigredi 
delalo zastonj. Del zaslužene
ga denarja je za svojo de
javnost dobilo Društvo belok
ranjskih vinogradnikov, prire
ditelj Vinske vigredi, del pa so



Anica Zajc

Učenke
v  ■ ■ ■želijo 
več

V prejšnji številki Vezila, ki 
sm o jo prepustili uredniškemu 
odboru Zvite niti, sta zaradi 
obilice poročil in člankov ostala  
dva daljša prispevaka. Zato ju 
objavljamo v današnji številki in 
na ta način še enkrat opoza
rjamo na lep jubilej naše šole, 
na dvajset let trdega in uspešne
ga dela. Tokrat preberimo, kaj 
si želijo naše učenke, nekaj 
malega pa boste zvedeli še o 
izletu po Gorenjski.

ANICA ZAJC, 2. letnik 
SŠTU: » V Metliko se vsak dan 
vozim iz Novega mesta, za to 
šolo pa sem se odločila iz
ključno zato, ker sem dobila 
štipendijo v Labodu, s tem pa 
imam zagotovljeno tudi zapo
slitev. Priznam, da me v začet
ku ta poklic ni veselil, sedaj pa 
me vse bolj privlači in tudi sa
ma kaj sešijem. Menim, da bi 
morali imeti več praktičnega 
pouka in da bi s tem morali 
začeti že v 1. letniku, veliko 
predmetov, ki nam pri delu ne 
bodo kaj prida koristili, pa 
črtati s programov. Pohvaliti 
pa moram dobro kombinacijo 
pouka v Metliki in srednji šoli 
Edvarda Kardelja v Črnomlju. 
V Črnomlju so veliko boljši 
pogoji za delo v specialnih 
učilnicah, tako da sejcar vese
limo, da gremo v Črnomelj. 
Naj zaupam še svojo željo, da 
bi rada nadaljevala šolanje ob 
delu na 5. stopnji, ker ne želim 
vse življenje sedeti ob stroju, 
am pak tudi napredovati. D o
bro pa bi bilo, da bi v Metliki 
začela s poukom  tudi redna 
srednja šola 5. stopnje.«

LILJANA BARTOLAC, 1. 
letnik: »Šiviljski poklic me je 
veselil že dlje časa, saj sem 
večkrat že sama kaj sešila, zato 
sem se tudi odločila za to šolo. 
Sedaj sem sicer šele na začet-

ZVITA NIT
predvsem zato, da bo zapo
slitev bolj sigurna.«

Brigita Barič

BRIGITA BARIČ, 3. letnik 
SŠTU: »Rada bi nadaljevala 
šolanje na ljubljanski Fakulte
ti za naravoslovje in tehnolog- 
oji, tekstilna smer. Morala bi 
seveda delati sprejemne izpite 
iz matematike in kemije, a sem 
se pripravljena toliko žrtvova
ti. Sicer pa mislim, da naša 
šola da toliko predhodnega 
znanja, da bi lahko nedaljeva- 
la študij na fakulteti, razu

ku, vendar lahko rečem, d a je  
šola zadostila mojim pričako
vanjem, veselim pa se že na
slednjega leta, ko bomo tudi 
šivali, čeprav bi bilo dobro, če 
bi s šivanjem začeli že v 1. le
tniku. Nasploh pogrešam več 
praktičnega dela, sicer pa 
pričakujem, da mi bo šola dala 
v prihodnjih letih še dovolj 
znanja za delo, ki ga bom

Liljana Bartolac

potem opravljala. V nasled
njem šolskem letu bom v Beti 
zaprosila tudi za štipendijo,

mljivo pa je, da bi se morala 
nekoliko bolj zavzeti kot moji 
vrstniki, ki bi končali 5. 
stopnjo. Če mi bo na sprejem
nih izpitih spodletelo, bom šla 
na redno srednjo tekstilno šolo 
v Kranj ali Maribor, čisto za
dnja misel pa je zaposlitev. 
Dobivam kadrovsko štipen
dijo v Novoteksu na Vinici, od 
koder se vsak dan tudi vozim v 
Metliko. V tovarni še nisem 
povedala o svojem nadaljnjem 
šolanju, vendar moji odločitvi 
najbrž ne bodo nasprotovali, 
ker imajo malo šolanega kad
ra. Moje sošolke pa se bodo v 
glavnem zaposlile, a bodo ob 
delu študirale na 5. stopnji.«

P O  G O R E N J S K I
Tretji kulturni dan je bil v 

obliki literarne ekskurzije — 
po poteh kulturne dediščine. 
Literarno ekskurzijo smo ure
dili tako, da smo bili učenci 
razdeljeni v dve skupini. Prvo 
skupino smo sestavljale učen
ke treh prvih letnikov, drugo 
skupino pa učenke dveh dru
gih in tretjega letnika. Prvi le
tniki smo se najprej ustavili v 
Zgornji Šiški v Ljubljani in si 
ogledali rojstno hišo slovens
kega pesnika Valentina Vod
nika. Svoje pesmi je izdal pod 
naslovom Pesmi za pokušino. 
Znane pa so tudi njegove Pe
smi za brambovce.

Pot smo nadaljevali do Vrbe 
na Gorenjskem, kjer stoji hiša 
največjega slovenskega pesni
ka, Franceta Prešerna. V Vrbi 
stoji cerkvica Sv. Marka, ki 
smo si jo  ogledali le z zunanje 
strani. Ko smo sedli v avtobus, 
smo po nekaj minutah prišli v 
majhno vasico, ki leži pod 
mogočnimi Karavankami, Do- 
sloviče. V Doslovičah se je v 
majhni, skromni, toda po 
svooje lepi hišici rodil Fran 
Šaleški Finžgar. Najbolj zna
no njegovo delo je roman Pod 
svobodnim soncem (Pripove
duje o starih Slovanih) in 
drame Dekla Ančka, Razvali
na življenja ter Veriga... KO- 
silo smo si privoščili v Rado
vljici in si ogledali tudi rojstno 
hišo A. Tomaža Linharta.

Grdo vreme in vožnja okrog 
Blejskega jezera sta nas samo 
uspavali, čeprav so nam »tisti 
na prvih sedežih« to prepove
dali. V Kranju naj bi si ogledali 
Prešernov gaj, kjer sta poko
pana France Prešeren in Si
mon Jenko, vendar je vreme 
hotelo svoje in smo pot nad
aljevali v Metliko, »priljublje
no« belokranjsko mestece, ki 
vam ga ni pogrebno posebej 
predstavljati. Med potjo so 
nam učenke 1. a in 1. b preds
tavile Ljubljano, Gorenjsko, 
Alpe, Kranj in Bled.

Milena Šneler, 1. b

m 9
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(Nadaljevanje z 8. strani
bili v prvih štirih mesecih višji 
za 130,6 odstotka. Takšna rast 
sredstev za osebne dohodke, 
skupno in splošno porabo in 
druge obveznosti SR Slovenije 
do federacije in drugih repu
blik in avtonomnih pokrajin 
negativno vplivajo na rast 
akumulacije, ki se je povečala 
le za 39 odstotkov, delež aku
mulacije v dohodku, ki je ma
njši kot v enakem obdobju 
preteklega leta, pa znaša le še 
blizu 20 odstotkov.

da aktivnosti ne usmerjamo 
v nominalno zniževanje oseb
nih dohodkov, temveč pred
vsem v zadržavanje njihove 
nadaljnje rasti povsod tam, 
kjer rezultati ne upravičujejo 
dosežene ravni. Cilj nam mo
rajo vsekakor biti visoki oseb
ni dohodki, ki bodo utemeljeni 
z dobrimi proizvodnimi in 
poslovodnimi rezultati.

da prekinitve dela opoza
rjajo na razširjanje zavesti, da 
je za višji OD treba zagotoviti 
le odločno besedo. Prekinitve 
dela, ki znatno zmanjšujejo 
dohodek, prav gotovo ne 
morejo postati sistemsko nad
omestilo za neupoštevanje sa
moupravno sprejetih osnov 
pri razporejanju dohodka. Za
to ni mogoče več brez poglo
bljene analize ter brez dosled
nega izvajanja odgovornosti in 
mimo sistemsko določenih 
pravic za reševanje konfliktnih 
razmer pristajati na zahteve po 
pogosto celo nadpovprečni 
višini O D  mimo doseženih 
rezultatov in dohodka.

V RAZMISLEK

NAGRADNA 
KRIŽANKA

V O D O R A V N O : 8. leseni okvir na 
situ ali rešetu, 12. nadav, predplačilo , 
13. lastnik ranča, 15. polm er, 16. gor
ski m asiv, preko katerega m oram o, če 
hočem o iz M etlike priti v N ovo m esto 
z avtom , 18. K om unistična partija  I ta 
lije, 20. mik, 23. darilo , 24. Šibenik, 25. 
Bakhova palica, 26. gorovje na  severu 
Afrike, 28. lovec na rake, 30. E dvard 
K ardelj, 31. Slavonski B rod, 32. luna, 
35. pevka D im itrovska, 37. pesnik 
Zajc, 39. znan am eriški vestern, 41. 
eden od sistem ov barvne televizije, 42. 
sam ozadovoljevanje, 44. klinček na 
koncu klobase, 46. gostija, 47. p repo
ved v O Z N , 49. sprem ljevalec boga 
E rosa, 50. začetek abecede, 51. ptica 
roparica , 53. su ltanov ukaz, 55. na
rodna in univerzitetna knjižnica, 57. 
slovenski alpinist T one... T onač , 59. 
sredozem ska rastlina, 61. prvi sam o
glasnik, 62. čas, 63. izraelski politik, 
A ba, 64. hotel v Beogradu, 66. orodje 
za čiščenje pluga, 68. vrsta pražene 
kave, 70. predel, obm očje (dvojina), 
71. V ranje, 72. sam oglasnik, 74. ozna
ka za kislost oz. bazičnost, 75. srbohr
vaška črka , 76. m anjša vzpetina, 78. 
pobočje, 81. igralka F arrow , 82. izu
mitelj kavbojskega orožja , 83. reka 
Pad, 84. Krleževa d ram a, 86. Avve- 
lino, 87. znak za enakost, 90. slovan
ska boginja lepote, 91. povest Ja k o b a  
Šketa, 94. glavni števnik, 9 6 ., zveza 
držav, 97. prebivalec afriške države,
99. kraj na  D olenjskem , Šmarje^..,
100. šesti solm izacijski zlog, 102. vul
kanski izmeček, 103. srbsko m oško 
ime.

N A V PIČ N O : 1. o tok  v K varner
skem zalivu, kjer ima tudi DO »Beti« 
svoje prikolice, 2. pripom oček za delo, 
3. ženska oseba iz film a D r. Ž ivago, 4. 
vzhod, 5. glas troben te , 6. slovenski 
jazz  glasbenik, T one, 7. v knjigah zb
rano  znanje o neki vedi, 8. tuj dvogla
sn ik , 9. m oški okras, 10. kisik, 11. 
d iareja, 14. Č argo Ivan, 17. jun io r, 19. 
dolga palica, kol, 21. sosednja država, 
v katero  sigurno ne boste  odšli na  d o 
pust, 22. konec po lo toka , 25. m rtvo 
telo , 27. konec m olitve, 28. am eriška 
TV  družba, 29. vzklik, m edm et, 33. st
ranski p rodukt pri gorenju , 34. stop 
n ja pridevnika ali prislova, ki nim a 
prim erjave, 36. severnoatlan tska voja
ška zveza, 38. h ladna predjed, 40. m a
tična številka, 43. slikarka K obilca, 
45. m otiti se je  človeško — ... hum m a- 
num  est, 48. oranje, 50. drevo z ostrim i 
trn i, 52. kdor nam  kaj dobavlja, 54. 
glavno m esto Jem ena, 56. u ran , 58. 
kraj na Kočevskem , 60. nem ška črka 
»č«, 64. pesnik Klopčič, 65. prvotni 
prebivalec am eriške celine, 67. p roda
ja ln a , 69. prebivalec M aroka, 73. 
O skar Č erne, 74. goljufija, 77. ralo 
brez sam oglasnikov, 79. vodja sku 
pine Plavi orkestar, 80. erbij, 81. žen
ska oseba iz Iliade, 82. francoski pi
satelj, A lbert, 83. okrasna  ptica, 85. 
osebni zaim ek. 88. vrsta elektronskih  
flešev, 89. politično zatočišče, 92. so
ha, s ta tua , 93. kralj živali, 95. dr. Ob- 
radovič, 98. im aginaren. 101. am per.

S P R E T N E  K U H A R IC E  —  Naše kuharice v Betini kuhinji v 
Metliki (na fotografiji Marinka Dragovan, Katica Bošnjak  
in Zvonka Palčič) se morajo v dopoldanski izmeni kar 
spretno zasukati okrog štedilnikov, da do pol devete ure pri
pravijo 800 malic, od tega 150 do 200 varovalnih dietnih. D e
lavci, ki lačni stojijo v vrsti, jim namreč ne bi priznali zamude  
in kuharice to dobro vedo, zato si zamude še nikoli, razen če 
je  šlo za višjo silo, niso privoščile.

v _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ J

Podobnost

Tuj tisk je nedavno ponesel 
v svet vsebino velikega plakata 
v znani švedski tovarni Eric- 
son. Pod vpadljivim naslovom 
— Kdo bo delal? — je zapisan 
takle dialog:

»Švedska ima 8.100.000 pre
bivalcev. Starejših od 65 let jih 
je milijon. Tako ostane 7.100.000 
potencialnih delavcev. Mlajših 
od 21 let jih je 2.900.000. Tako 
jih za delo še vedno ostane
4.200.000. Toda na dopustu 
jih je v povprečju stalno
350.000. zato jih za delo ostane
3.850.000. Ker pa država zapo
sluje 850.000 ljudi, jih za delo 
ostane 3.000.000. Toda v šved
ski vojski je stalno 350.000 
državljanov in samo lokalna 
administracija jih zaposluje
750.000. Tako jih za delo os
tane le še 1.700.000. Ker pa jih 
je 700.000 stalno na bolniški,

ostane le še milijon potencial
nih delavcev. Med temi je 
994.800 takih, ki nočejo po
prijeti za nobeno delo in tako 
jih ostane le še 5200. Toda to še 
ni vse, kajti v švedskih zaporih 
je stalno 5198 ljudi. Tako za 
delo ostaneta le še dva: Vi in 
jaz! Toda danes se meni ne
kako ne ljubi delati!«

Kdo bi si mislil, da imamo z 
državo najvišjega standarda 
na svetu in maksimalne pro
duktivnosti toliko skupnega!

n. n.

D E L A  NE ZM ANJKA —  M a 
rija Nemanič je  v Beti že 25 let, 
od tega dela 5 let kot perica in 
likarica v obratu družbene pre
hrane. D ela , pravi, ji nikoli ne 
zmanjka, saj na dan polika naj
manj 30 halj, pa predpasnike, 
prte, kuhinjske krpe, zavese, po 
potrebi pa tudi kaj zašije.



PRAVILNA R E Š IT E V  
KRIŽANKE IZ 

P R E J Š N J E  ŠT E V IL K E :

K om et, d irek to r, ocena, el, Vareš, 
N ena, K očevar, F atka , favorit, eno, 
ror, ale, Nin, kilogram , Ns, ide, Cs, 
polnoč. Tokaj, Itas, Cres, d. Jim , 
srobo t, A K U D , Le, k a re ,a rea , A ,a rs , 
pat, m nožina, okno , Petrič, T P , atm , 
o tok , Ig, Ri, OC, M ilena, K am erun,

alarm , kam elar, t, Rok, uki, em u, oro , 
IV, Scila, D ošen, Ja rc , ran , IT, ni, 
aceton. N, Jože.

Prejšnja k rižanka je bila nagradna. 
Spet sm o izžrebali tri srečneže, ki 
prejm ejo nagrade delovne organ iza
cije K om et. Ž reban je sm o opravili v

Srednji šoli tekstilne usm eritve, na
grajenci pa  so: M ajda S tupar, Kom et, 
D ragica Prosenik. Beti, M arija Peča
rič, K om et. Po nagrade pridite, pro
sim o, k Toniju  G ašperiču  v Beti. 
Č estitam o!

Uredništvo



ZANIMIVOST
Kako doživeti 
visoko starost

SYDNEY — Kako doživeti 
visoko starost, je vprašanje, ki 
priteguje pozornost zdrav
nikov po vsem svetu. Kljub 
dosedanjim » trad ic iona lis t i 
čnim« pojmovanjem o razli
čnih dietah in vzdrževanosti, 
pa avstralski zdravniki trdijo 
ravno nasprotno — da je bolje 
dobro  jesti in biti bolj aktiven. 
Na nedavni letni konferenci 
avstralskih zdravnikov v ta
smanski prestolnici Hobrath 
so predstavili tezo, da je  človek 
bolj zdrav, če so dobro hrani in 
če je aktiven, hkrati pa ima več 
možnosti za daljše življenje.

Avstralski zdravniki opoza
rjajo, da je dieta z nizkimi 
kojičinami kalorij zelo nevar
na, ker človeka prikrajša celo 
za nujne potrebne kalorije. 
Človekovo telo vsak dan po
trebuje vsaj 10000 kalorij. 
Temelj dobrega zdravja in 
dolgega življenja je raznolika 
prehrana. Hrana mora vsebo
vati manj maščob, zlasti pri 
mesu, priporočajo ribe, zmer
nost v uživanju soli in alkoh
ola za odrasle, ki naj ne bi spili 
več kot kozarec ali dva pijače 
na dan.

M eso in rak

LOS ANGELES — Tri ne
davno odkrite kemikalije v 
pečenem mesu so ameriški 
znanstveniki povezali z na
stankom raka pri nekaterih 
laboratorijskih živalih. Hkrati

V E Z IL O je  glasilo  delov
nih ljudi Beti in Kometa.  
Ureja ga uredniški odbor: 
Toni Gašperič, glavni in 
odgovorni urednik, Alenka 
Badovinac, Janko Bračika, 
M iomir Čikič, Irena Flajnik, 
Jože  Gerkšič, Dragica Ko
nčar, Mojca Konda, Ljilja 
Maršič, Jure M atekovič, Vi
da Segina Matkovič, Branko 
M atkovič, Tone Om erzel,  
Dušan Rus, Matjaž Rus, S o 
nja Zorc in Marjetka Zele. 
Tehnični urednik: Janez Pe- 
zelj.

VF.ZILO izhaja v nakladi 
2300 izvodov, in sicer enkrat 
na mesec. Grafična priprava 
D IC  Novo mesto, tiska TI
SKARNA Novo mesto.

Naslov izdajatelja; Beti. 
Tovarniška 2, 68330  M etli
ka, telefon. 58 170.

V E Z IL O  je po mnenju 
Republiškega komiteja za 
informiranje S R S  oproščeno  
temeljnega davka na promet 
proizvodov.

omenjajo, da bi hitro pri
pravljena hrana, kot so ham 
burgerji, utegnila biti nevarna 
za človekovo zdravje. Odkritje 
znanstvenikov iz državnega 
laboratorija Lawrence Liver- 
more je zdaj število strupenih 

I snovi v pečenem mesu po
večalo na osem. Raziskovalci 
poudarjajo, da zelo visoke 
temperature in dolgo pečenje 
povečujejo možnost nastanka 
snovi, imenovanih mutageni.

Na konferenci ameriškega 
združenja za raziskovanje ra
ka so med drugim sporočili, da 
je praženje mesa in pečenje 
mesa na žaru pri temperaturah 
200 stopinj Celzija in še višjih 
osnovni razlog za nastanek 
mutagenov, ki jih sestavljajo 
predvsem dušikove spojine, 
»obogatene« z znanim kar
cinogenom benzenom. Znan
stveniki svetujejo, da bi se tem 
škodljivim kemikalijam naj
bolje izgonih s tako pripravo 
mesa, ki bi bilo malo ali 
srednje pečeno.

Zveza med temi karcerogeni 
in rakom pri ljudeh še ni 
dokončno potrjena, ker so 
doslej delali poskuse samo z 
labotatorijskimi živalmi.

Največja mesta

NEW  YORK — Do konca 
20. stoletja bo več kot polovica 
prebivalcev našega planeta 
živela v mestih, med temi pa 
bo prednjačilo šest mest s po 
15 in več milijoni prebivalcev.

Tako napoveduje agencija 
OZN, ki se ukvarja s popula
cijskimi gibanji. Agencija oce
njuje, da  bo največje mesto v 
začetku 21. stoletja Ciudad 
Mexico z več kot 26 milijoni 
prebivalcev, Sao Paolo bo imel 
predvidoma 25, Tokio pa 17 
milijonov prebivalcev. Med 
največjimi mesti sveta bodo 
tudi Calcutta, Bombay in New 
York.

Četrti ameriški neuspeh

W A SH IN G TO N  — Ameri
ški vesoljski program je doži
vel še en, že četrti neuspeh v 
minulih mesecih, ko so kmalu 
po izstrelitvi zaradi mehanske 
okvare morah uničiti raketo 
Nike-Orion. Šele zdaj so na
mreč objavili, da so raketo 
uničili takoj po izstrelitvi 25. 
aprila, ker se dva njena dela 
nista ločila v predvidenem 
času. Tovora, ki naj bi ga rake
ta ponesla v vesolje, instument 
NASA za merjenje onesnaže
nosti atmosfere, niso uničili in 
se je vrnil na Zemljo s 
padalom.

Vnukovo pismo Sin

Tuja znamka  
na pismu 
in babica ve, 
da piše j i  vnuček.

Dolgo je  že, 
odkar sta odšla, 
v tujo deželo, 
snaha in sin.

O, babica ve, 
kako je  vnuček vesel, 
kadar pri njej je, 
na vasi.

Ob hiši potoček.
Ob potočku pa mlin.
O babica ve in piše j i  vnuček. 
»Ko zraslem, bom mlinar vesel.«

V hlevu, kravica je  
in voliček.
To bo vnuček vesel,
ko pišem mu,
da v hlevu je  še teliček.

Babica bere pismo naprej, 
kaj piše j i  vnuček.
»Babica, pridemo kmalu!
Ali čaka me že teliček?«

Alenka Mežnaršič
_______________________I_>J___________

Poslušaj, sin moj, 
kako prižema me nase, 
ta skopa belokranjska zemlja.

Sem  kamenje odvažal,
zemljo navažal,
rigolal,
oral.
kopal
in trte nežno,
ko t m ati v zibelko dete,
v zemljo dajal.

Z  rokama jo  božal, 
z znojem sem 
svojim zalival.

To trto nežno,
krhko, ko t mlado dekle,
sem vzgajal,
škropil jo
in sad stoteri
m i je  povrnila.

Ne pusti, sin, da 
žulji bi moji 
propadli.

Naj tudi tebe veže, 
ta belokranjska zemlja, 
zemlja, k i te je  rodila.

Alenka Mežnaršič

Z A N IM A N JE  N AR AŠČA —  Neverjetno, kako narašča zanimanje  
bralcev Vezila za delavko Klotildo Zračnikovo, slačipunco našega  
delavskega časopisa. Moški vprašujejo po njenem naslovu, da bi se 
sli k njej malce oddahnit, ženske pa so zvedave samo zato, ker bi 
rade punco preteple. V uredništvu sm o se dogovorili,  da ne povemo,  
kje dekle biva, kajti za njene čare nismo imuni tudi v uredništvu 
Bog pa je  najprej sebi ustvaril brado, kajne?

Foto: Z. V.


